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نظر دولت درباره حذف یارانه سه دهک بالایی
گذاری هفت تپه گفت: بحث هفت تپه  وزیر اقتصاد درباره وا
گذاری بوده و در آینده نزدیک به بانک  در دستور کار هیات وا
که در حوزه نیشکر فعالیت  گذار می شود  صادرات و ملی وا
خواهد کرد. ناصر همتی پس از پایان جلسه هیات دولت در 
گذاری هفت تپه گفت: بحث هفت تپه  جمع خبرنگاران درباره وا
گذاری بوده و در آینده نزدیک به بانک  در دستور کار هیات وا
که در حوزه نیشکر فعالیت  گذار می شود  صادرات و ملی وا
خواهد کرد. وی درباره طرح نمایندگان برای استیضاحش گفت: 
استیضاح حق نمایندگان محترم است و با مجلس گفت وگو 
ح در  می کنیم و موارد را پاسخ می دهیم. بسیاری از موارد مطر
استیضاح، به علت سالیان متمادی است و در هفته آینده با 
مجلس صحبت خواهیم کرد. عبدالناصر همتی در پاسخ به سوال 
ایلنا مبنی بر این که مجلس شورای اسلامی خبر از اضافه شدن 
مبلغ ۱۰۰ هزار تومان به یارانه ها از محل حذف ۳ دهک بالایی 
جامعه خبر داده است، آیا این اتفاق خواهد افتاد، گفت: از این 

خبر ندارم بحث های است که در مجلس انجام می شود. 
کیدی  وزیر اقتصاد و دارایی خاطرنشان کرد: ولی بالاخره تا
است که نمایندگان محترم دارند که آن سه دهک بالا حذف شود. 
این موضوع در دولت هم بحث است.  وی درباره اینکه دولت با 
حذف ۳دهک بالایی جامعه از دریافت یارانه موافق است، بیان 
کرد: دولت خیلی مخالفت نیست. وی با بیان اینکه گواهی سپرده 
۳۰ درصدی تمدید نمی شود ادامه داد: گواهی که قبلاً به عنوان ۳۰ 

درصد بود طبق اعلام بانک مرکزی دیگر تمدید نمی شود. 

سبد معیشت از ۳۰ میلیون تومان به بالا است
رئیس کمیته مزد درباره نتیجه سومین جلسه این کمیته گفت: 
در جلسه اخیر مسائل کلی در خصوص »مسکن و درمان« مطرح 
شد. سومین جلسه کمیته مزد در هفته جاری برگزار شد. محسن 
باقری، رئیس کمیته مزد درباره نتیجه این جلسه به مهر گفت: 
در جلسه اخیر مسائل کلی در خصوص مسکن و درمان مطرح 
شد. نماینده کارفرمایان عنوان کرد سهم درمان کارگران با کارفرما 
نیست و وظیفه دولت بوده که به برعهده کارفرما قرار داده است. 

وی افزود: از این رو، از معاونت درمان تأمین اجتماعی دعوت 
شد تا برای پاسخ به برخی ابهامات در جلسه حضور داشته باشد. 
نماینده جامعه کارگری ایرادات حوزه درمان را عنوان کرد؛ اینکه 
گر کارفرما سهم بیمه را نپردازد کارگر نمی تواند از بیمه درمان خود  ا
کز درمان خدمات دهی نمی کنند. وی ادامه  استفاده کند و مرا
داد: همچنین در حالی که بر اساس قانون درمان کارگران باید 
رایگان انجام شود هزینه بیمه تکمیلی به کارگران تحمیل شده و 
این موارد هزینه خانوار را بیشتر می کند. باقری با اشاره به موضوع 
ح شده در این جلسه به »حق مسکن کارگری« اشاره  دوم مطر
کرد و گفت: تعاونی ها در این راستا کمک کننده هستند، اما چون 
از جانب دولت حمایت نمی شوند معمولاً پس از تشکیل، بدون 
نتیجه و دستاورد رها می شوند. در این راستا از معاون تعاون وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم دعوت شد تا به موضوع رسیدگی 
شود. وی اظهار کرد: کمیته مزد پیش از شورای عالی کار تشکیل 
می شود تا این مباحث در آن مطرح و نتایج نهایی حاصل شود 
تا موضوع اصلی شورا که تعیین سبد معیشتی و حداقل دستمزد 
کارگران است به حاشیه نرود. وی تصریح کرد: در دو جلسه اخیر 
ح شده که مورد اعتراض ما بود زیرا زمان در  مسائل کلی مطر
حال از دست رفتن است و هنوز کمیته وارد موضوع اصلی خود 
که تعیین عدد سبد معیشتی است نشده است. رئیس کمیته 
مزد درباره عدد سبد معیشتی هم گفت: هنوز نرخ تورم دی ماه 
از سوی مرکز آمار ایران و بانک مرکزی اعلام نشده و هر زمان این 
عدد مشخص شود محاسبه ما هم به روز می شود. در حال حاضر 
بر اساس نرخ تورم آذر ماه این عدد ۲۹ میلیون و ۹۴۰ هزار تومان 
است. البته در مناظره ای در سیما این عدد را هاشم خنفری 
پورجعفری، نماینده خوزستان در مجلس دوازدهم ۳۵ میلیون و 

۵۰۰ هزار تومان اعلام کرد. 

مجوز واردات سیب زمینی صادر شد
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی از واردات 
۵۰ هزار تن سیب زمینی در فاز نخست برای تنظیم بازار و کنترل 
کبر فتحی، معاون برنامه ریزی  قیمت در روزهای آینده خبر داد. ا
و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی گفت: از امروز چهارشنبه 
١٠ به همن، مجوز واردات ۵۰ هزار تن سیب زمینی صادر و ثبت 
سفارش آن انجام می شود. وی اظهار کرد: سیب زمینی وارداتی 
به صورت مستقیم از سوی شرکت های وارد کننده و با قیمت 
گفت: پیش بینی  مناسب در بازار عرضه خواهد شد. فتحی 
می کنیم سیب زمینی وارداتی به قیمت حدود ۲۷ تا ۲۸ هزار تومان 
به ازای هر کیلوگرم به دست مصرف کنندگان برسد. وی با بیان 
اینکه تصمیم برای واردات سیب زمینی در راستای حمایت از 
تولیدکنندگان و هم مصرف کنندگان است، توضیح داد: با افزایش 
صادرات سیب زمینی، این نگرانی وجود دارد که سیب زمینی های 
گر واردات صورت  ک مصرف شوند، بنابراین ا بذری برای خورا
نگیرد، ممکن است در آینده با چالش عدم تأمین سیب زمینی 
بذری برای کاشت روبه رو شویم.  معاون وزیر جهاد کشاورزی 
گفت: با واردات سیب زمینی و همچنین عرضه سیب زمینی های 
کشور در چند روز آینده قیمت این محصول  انباری داخل 
کاهش یابد. وی ادامه داد: رؤسای سازمان جهاد کشاورزی و 
انجمن سیب زمینی کاران کشور پای کار آمده اند و عرضه بیشتر 
سیب زمینی برای تأمین نیاز مصرف کنندگان و کنترل قیمت 
انجام شده است. فتحی با بیان اینکه با بالا رفتن دمای هوا، امکان 
نگهداری طولانی مدت سیب زمینی در انبارها وجود ندارد، گفت: 
سیب زمینی های انباری در روزهای آینده به بازار عرضه می شود، 
کنون زمان برداشت سیب زمینی جنوب کرمان هم  ضمن اینکه ا
کید کرد:  هست و این محصول به زودی وارد بازار می شود. وی تا
چنانچه همراهی لازم در زمینه عرضه سیب زمینی های انباری 
صورت نگیرد، فاز دوم واردات این محصول آغاز خواهد شد. 
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی درباره علت 
کنون فصل  کمبود سیب زمینی و افزایش قیمت آن در بازار گفت: ا
تولید سیب زمینی در کشور نیست و در این فصل سیب زمینی 
انباری وارد بازار می شود و از سوی دیگر افزایش صادرات موجب 
کمبود این محصول و نوسانات قیمت در بازار شده است. وی 
افزود: امسال اراده دولت و وزارتخانه بر این بود که با تصمیمات 
خلق الساعه، بازاری که تجار در خارج از کشور پیدا کرده بودند، 
کنون با  مختل نشود؛ از این رو جلوی صادرات گرفته نشد. ا
تصمیمات اخذ شده و صدور مجوز واردات، امیدواریم بازار 

سیب زمینی در چند روز آینده متعادل شود. 

اخبار

آخرین اظهارنظر دولت درباره 
قیمت بنزین

در  بنزین  قیمت  افزایش  درباره  بحث 
ح شده و شایعات  ایران مدت هاست که مطر
مختلفی پیرامون آن شکل گرفته است. با این 
حال، دولت بارها این مسأله را تکذیب کرده و 
کید داشته که هیچ تصمیمی برای افزایش  تأ
قیمت در کوتاه مدت اتخاذ نشده است. امروز 
نیز سخنگوی دولت، اعلام کرد که باید در مورد 
افزایش قیمت حامل های انرژی فکر کنیم، 
اما منظور این نیست که به زودی بنزین گران 
خواهد شد.  به گزارش ایسنا، از ابتدای دولت 
شایعات  مرتبه  چندین  کنون  تا چهاردهم 
مربوط به افزایش قیمت حامل های انرژی 
از سوی مسئولان رد شده است. سخنگوی 
دولت نیز در جدیدترین موضع گیری خود 
کرد: قاعدتا باید بتوانیم حامل های  کید  تأ
انرژی را متناسب با سطح زندگی مردم و تورم 
افزایش دهیم، آن چیزی که در دولت های 
قبل بود و افزایش آرام قیمت ها را به دنبال 
داشت و مردم را دچار شوک نمی کرد، باید 
هر  برای  کنون  ا افزود:  وی  می شد.  دنبال 
افزایش قیمت باید تمهیدات اجتماعی در 
نظر گرفته شود، بنابراین طبیعی است در مورد 
افزایش قیمت حامل های انرژی فکر کنیم، اما 
منظور من این نیست که به زودی بنزین گران 
خواهد شد. دولت در تلاش است تا ناترازی 
میان مصرف و توزیع سوخت را مدیریت کند. 
بر اساس گزارش ها، مصرف بنزین در ایران 
از میزان تولید آن پیشی گرفته و این مسأله 
چالش هایی را برای تأمین پایدار انرژی ایجاد 
کرده است. به همین دلیل، برخی کارشناسان 
پیشنهاداتی برای اصلاح نظام یارانه ای انرژی 
تصمیم  هیچ  کنون  تا اما  کرده اند،  ح  مطر
اجرایی در این خصوص گرفته نشده است. در 
کید دارد که هیچ تصمیمی  مجموع، دولت تأ
برای افزایش قیمت بنزین در آینده نزدیک 
گر در آینده سیاستی در  اتخاذ نشده است و ا
این زمینه تغییر کند، با برنامه ریزی دقیق و در 
نظر گرفتن شرایط اقتصادی مردم خواهد بود. 

بازار سرمایه درجا زد
دیروز شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران 
با کاهش ۶۱۷۰ واحد به رقم دو میلیون و ۸۰۱ 
هزار واحد رسید.  به گزارش ایسنا، در دهمین 
روز بهمن ماه ۱۴۰۳ بازار سرمایه منفی شد، اما 
کُند شد.  نسبت به روزهای قبل، ریزش آن 
در آخرین روز کاری هفته شاخص کل بورس 
اوراق بهادار تهران ۶۱۷۰ واحد کاهش یافت و به 
رقم دو میلیون و ۸۰۱ هزار و ۴۳۵ واحد رسید. 
از ۲۲ دی ماه به بعد بازار سهام دچار نوسان 
کاهشی شده و تنها ۳ روز مثبت بوده است.  
روز چهارشنبه شاخص هم وزن نیز ۳۱۴۱ واحد 
کاهش داشت و در عدد ۸۷۸ هزار و ۵۷۵ واحد 
ایستاد.  در آخرین روز کاری هفته تعداد سهام 
مثبت بورس ۱۰۸ عدد و سهام منفی ۲۱۹ عدد 
بود. به طور کلی بازار ۰. ۲۲ درصد کاهش داشت. 
روز چهارشنبه حدود ۴۸۰ هزار فقره معامله به 
ارزش ۷۸۱۴ میلیارد تومان در بازار سهام انجام 
شد. فارس بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص 
بورس داشت، اما فملی و شستا اثر منفی ایجاد 
کنش نیز می توان به  کردند. از نمادهای پر ترا
غانیزان، سیسکو و وبملت اشاره کرد. روز دهم 
بهمن ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران ۳. ۲ واحد 
افزایش یافت و به ۲۶ هزار و ۶۰۳ واحد رسید. 
تعداد معاملات دیروز فرابورس ۳۶۹ هزار فقره 
و ارزش آن ۸۰ هزار میلیارد تومان بود. نیشکر 
و انتخاب بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص 
فرابورس داشتند اما فصبا اثر منفی ایجاد کرد. 
کنش  ک نیز از نمادهای پرترا نیشکر، ومپنا و آوا
فرابورس بودند. بازار سهام از روز دوم آبان روند 
صعودی به خود گرفته و در ادامه رکوردهای 
جدیدی را به ثبت رساند. تا جایی که در این 
مدت شاخص کل بورس حدود ۴۰ درصد رشد 
کرد که بیش ترین میزان بازدهی را در مقایسه 
، سکه و طلا از آن  با بازارهای رقیب مثل ارز
خود کرد. یکشنبه )۲۷ آبان( بازار سرمایه پس 
از حدود چهار ماه کانال ۲. ۲ میلیون واحد 
را پس گرفت و یکشنبه چهارم آذر از مرز ۲. ۳ 
 ) میلیون واحد عبور کرد. سه شنبه )ششم آذر
پس از حدود ۱۹ ماه کانال ۲. ۴ میلیون واحد را 
پس گرفت، ۱۴ آذر برای نخستین بار وارد کانال 
۲. ۵ میلیون واحد شد و پس از آن رکوردهای 
که ۲۴  جدیدی را به ثبت رساند؛ به طوری 
آذرماه به کانال ۲. ۶ میلیون دست یافت، یکم 
دی کانال ۲. ۷ میلیون واحد را فتح کرد، چهارم 
دی وارد محدوده ۲. ۸ میلیون شد، ۱۸ دی ماه 
از کانال ۲. ۹ میلیون واحد عبور کرد اما ۲۳ دی 
مجددا به پایین این کانال سقوط کرد. برخی 
کارشناسان معتقدند بازار سرمایه به لحاظ 
بنیادی شرایط مطلوبی دارد، اما متغیرهای 
اعتماد  عدم  نقدینگی،  کمبود  سیاسی، 
کنون  تا نوسان گیری  فعالیت  و  سهامداران 
باعث شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید 
رشد کند. با این حال بورس در هفته های اخیر 
رکوردشکنی کرده و برای اولین بار وارد کانال ۲. ۹ 
میلیون واحد شده بود. عبدالناصر همتی ـ وزیر 
اقتصاد اخیرا گفت: بورس در چند ماه گذشته 
رشد خیلی خوبی داشته، فقط به این خاطر که 
سعی کردیم قیمت گذاری دستوری و دخالت 
را انجام ندهیم و در عین حال حمایت کنیم. 
دولت فقط باید در زمان شکست بازار دخالت 
کند نه اینکه خودش در همه امور بازار ورود کند. 

آرمان ملی- صدیقه بهزادپور: در حالی که هنوز ناترازی های 
برق و گاز را پشت سر نگذاشته ایم، زنگ خطر ناترازی آب نیز 
به گوش می رسد. وزیر نیرو اخیراً از عدم تأمین اعتبار مالی 
لازم برای تأمین آب تابستان سال جاری خبر داده و بر این 
کم بارشی زمستان امسال و...  اساس، تغییرات اقلیمی و 
که از کمبود آب و تشدید بحران  همگی نشانه هایی است 
آب و احتمالاً قطعی های آب در تابستان سال آینده حکایت 
می کند. کارشناسان بر این باورند که هرچند اعلام پیش از 
موعد علی آبادی، وزیر نیرو، اقدامی مؤثر تلقی می شود، اما 
ایران بیش از پیش نیاز به راهکارها و اقدام های مناسب دارد. 
در این راستا، به کارگیری دیپلماسی اقتصادی و سفر وزیر امور 
خارجه به افغانستان، به همراه وعده هایی که مسئولان این 
کشور به ایران داده اند، امیدهایی را برای کاهش مشکلات 
ناشی از بحران آب در تابستان آینده ایجاد کرده است. هرچند 
، با ادعای تغییرات  کشور گرفته بین دو  کرات صورت  مذا
اقلیمی و کم آبی رود هیرمند و کاهش سهم انتقال آب از سوی 
افغانستان همراه بود، اما با این وجود باز هم امیدواری هایی 
را ایجاد کرده است که شاید بتوان مسئله مورد اختلاف کهنه 
حقابه ایران از رود هیرمند را پایان دهد، چرا که با توجه به 
شرایط کنونی و چالش های پیش رو، نیاز به برنامه ریزی و اقدام 
فوری برای مدیریت منابع آب کشور بیش از هر زمان دیگری 

احساس می شود. 

   از ناترازی تا بحران
به گزارش »آرمان ملی«، در شرایطی که ایران همچنان با 
بحران های جدی در حوزه انرژی و منابع طبیعی روبه رو است، 
تهدید جدیدی در قالب کمبود منابع آبی به تدریج در حال 
شکل گیری است. بر اساس پیش بینی ها، تغییرات اقلیمی 
و کاهش بارش ها در زمستان امسال، کمبود آب را به یکی از 
مهم ترین چالش های کشور تبدیل خواهد کرد. وزیر نیرو، 
علی آبادی، با اذعان به این موضوع، از کمبود اعتبار مالی 
برای تامین آب تابستان سال جاری خبر داده است. این در 
حالی است که ناترازی میان مصرف و تامین آب در بسیاری از 
مناطق کشور به وضعیت نگران کننده ای رسیده است. بحران 
آب نه تنها از منظر کمبود منابع، بلکه از نظر کیفیت و مدیریت 
منابع نیز یکی از بزرگ ترین چالش های موجود در کشور به 
شمار می آید. کارشناسان معتقدند، تغییرات اقلیمی و کم 
بارشی های سال جاری پیش بینی می شود، تاثیرات جدی تری 
بر منابع آبی ایران بگذارد. هرچند بر اساس اطلاعات منتشره، 
میزان بارش ها در بسیاری از مناطق کشور نسبت به سال های 
گذشته کاهش یافته است و قطعاً این وضعیت نه تنها برای 
کشاورزی و صنعت بلکه برای تأمین آب شرب در بسیاری از 

شهرها نیز تهدیدی جدی به شمار می رود. 

کافی    لازم اما نا
بر این اساس تلاش دولت ها از جمله دولت ایران بر این 
است که برای حل بحران آب که در کشور ما بیش از کشورهای 
دیگر نمود پیدا کرده است، تمام اقدامات لازم را انجام دهند. 
مسئله حقابه ایران از رود هیرمند که به دلیل اختلاف نظرهای 
دو کشور با موانع قانونی و اجرایی روبه رو بوده است، علی رغم 
فشارهای دیپلماتیک و تلاش های مطرح شده توسط مقامات 
ایرانی، در دولت های قبل تا کنون نتیجه ملموسی را به دنبال 
نداشته است، هر چند در سفر اخیر عباس عراقچی، وزیر 
امور خارجه به افغانستان در سایه تهدیدات داعش و سایر 
بحران های امنیتی، امیدوارکننده به نظر می رسد. عراقچی 
کرده است تا با مقامات افغان درباره  در این سفر تلاش 
مسئله حقابه ایران از رود هیرمند به توافق برسد، به اعتقاد 
صاحبنظران، این سفر، که در شرایط پیچیده سیاسی و امنیتی 
انجام شد، می تواند نقطه عطفی در حل این بحران باشد. اما 
در عین حال، کارشناسان بر این باورند که حتی در صورت 
حل این اختلافات تنها بخشی از مشکل را برطرف خواهد کرد 
و ایران به راهکارهای جامع تری برای مقابله با بحران آب نیاز 
دارد، از این رو در کنار مسائل سیاسی و حقوقی، به نظر می رسد 
که توجه به مدیریت بهینه منابع آبی داخلی، سرمایه گذاری 
در فناوری های نوین و تغییر الگوهای مصرف، بیش از پیش 
از اهمیت برخوردار باشد. به این ترتیب چنانچه ایران نتواند 
در کوتاه مدت راه حل های موثر برای مدیریت بحران آب پیدا 

کند، ممکن است با یک چالش بزرگتر در زمینه تأمین انرژی و 
منابع آبی روبه رو شود. بحران های آتی در این حوزه می تواند 
تبعات گسترده ای برای کشاورزی، صنعت، امنیت ملی و رفاه 
عمومی داشته باشد. به گفته کارشناسان، ایران نیازمند اتخاذ 

اقدامات فوری و همه جانبه برای مقابله با این تهدید است. 

   ناترازی منابع آبی 
ایران به عنوان یکی از مناطق خشک و نیمه خشک جهان، 
با چالش های جدی در زمینه مدیریت منابع آبی مواجه است. 
، کاهش بارندگی ها و افزایش مصرف آب  در سال های اخیر
به ویژه در بخش کشاورزی، باعث بروز بحران های جدی در 
 ، تأمین آب شده است. این وضعیت نه تنها به کمبود آب منجر
بلکه منجر به فرونشست زمین و تخریب زیرساخت های آبی 
نیز منجر شده است. وزیر نیرو در سخنان اخیر خود صیانت از 
آب های زیرزمینی را یکی از وظایف مهم و قابل توجه دانست. 
با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از تأمین آب کشور از 
سفره های زیرزمینی انجام می شود، لازم است که برنامه های 
جدی برای حفظ و بهینه سازی این منابع تدوین شود، 
، میزان برداشت  بررسی ها نشان می دهد که در حال حاضر
از آب های زیرزمینی به طور قابل توجهی بیشتر از میزان 
تجدیدپذیری آن هاست، این موضوع از سویی به کاهش 
سطح آبخوان ها منجر شده و از سوی دیگر منجر به فرونشست 

زمین و دیگر مشکلات زیست محیطی نیز خواهد شد. 

   تغییر الگوی مصرف 
صاحبنظران یکی از راهکارهای مؤثر برای کاهش فشار بر 
منابع آبی را تغییر الگوی کشت و مصرف در بخش کشاورزی 
می دانند، چرا که بخش عمده ای از مصرف آب در کشور به 
کشاورزی اختصاص دارد، از این رو لازم است که به سمت 
کشت محصولات کم آب بر و توسعه گلخانه ها حرکت کنیم تا 
با این تغییرات بتوانیم به بهبود بهره وری آب و کاهش مصرف 
در این بخش بیش از پیش امیدوار باشیم. به گفته بسیاری 
آبی،  منابع  مدیریت  اهداف  تحقق  برای  کارشناسان،  از 
همکاری با بخش خصوصی و جذب سرمایه گذاری های لازم از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است، ایجاد بسترهای مناسب برای 
سرمایه گذاری و کاهش ریسک های موجود می تواند به توسعه 
پروژه های مرتبط با آب و انرژی کمک کند، این امر به ویژه در 
حوزه شیرین سازی و بازچرخانی آب، کاملاً محسوس است. 
بازچرخانی آب به معنای تصفیه و استفاده مجدد از آب های 
مصرف شده، به ویژه پساب ها، برای مصارف مختلف است. 
این فرآیند می تواند به تأمین آب برای کشاورزی، صنعت و 
حتی آب شرب کمک کند. با توجه به اینکه ایران در کمربند 
خشکی قرار دارد و منابع آبی محدودی دارد، استفاده از 
پساب ها می تواند به عنوان یک منبع جدید و پایدار برای 
تأمین آب مورد نیاز در نظر گرفته شود. برای حل این مشکلات، 
ضروری است که از تکنولوژی های نوین در زمینه تصفیه و 
بازچرخانی آب استفاده شود. این تکنولوژی ها می توانند 
کارایی  افزایش  و  شده  تصفیه  آب های  کیفیت  بهبود  به 

سیستم های آب رسانی کمک کنند. به کارگیری سیستم های 
هوشمند و اتوماسیون در فرآیند تصفیه و توزیع آب، می تواند 

به کاهش هدررفت آب و بهینه سازی مصرف کمک کند. 

   اهمیت صرفه جویی
بهره وری  و  آب  از طرفی قطعاً صرفه جویی در مصرف   
کثری از منابع موجود، باید به عنوان یک اولویت در  حدا
سیاست های آبی کشور قرار گیرد. با توجه به وضعیت کنونی 
کشاورزی  که همه بخش ها به ویژه  منابع آبی، لازم است 
حرکت  بهره ور  و  کم آب بر  روش های  سمت  به  صنعت،  و 
کنند. این امر نه تنها به حفظ منابع آبی کمک می کند، بلکه 
می تواند به کاهش هزینه ها و افزایش تولید نیز منجر شود. 
در نهایت بدیهی است، مدیریت مطلوب منابع آب زیرزمینی 
و تغییر الگوی مصرف، به ویژه در بخش کشاورزی، از جمله 
راهکارهای کلیدی برای مقابله با بحران آب و ناترازی منابع 
آبی در کشور است. با توجه به چالش های موجود، ضروری 
از  برای حفاظت  و هماهنگی  برنامه های جامع  که  است 
آب های زیرزمینی و بهبود بهره وری آب تدوین و اجرایی شود. 
تنها با همکاری همه جانبه و مدیریت بهینه منابع می توان از 
بحران های فعلی عبور کرده و شرایط پایدار را برای نسل های 

آینده فراهم کرد. 
 

   در اوج بحران 
کنفدراسیون صنعت آب در این  رضا حاجی کریم رئیس 
باره گفت: در دنیا شاخص فالکوم مارک را برای تعیین ناترازی 
آب در یک منطقه داریم بر اساس این شاخص نباید بیش از 
۴۰ درصد منابع آب تجدیدپذیر را مصرف کنیم وقتی در یک 
حوضه بالای ۹۰ درصد آب تجدیدپذیر را مصرف می کنیم 
یعنی اینکه نه تنها از ناترازی عبور کرده ایم، بلکه وسط بحران 
قرار داریم. او درباره اوضاع آب در تهران و راهکارهای عبور از 
شرایط چالش آبی اظهار داشت: ما در الگوی متوسط کشوری 
حدود ۸۹ درصد آب را در بخش کشاروزی مصرف می کنیم اما 
در تهران به این شکل نیست، ما در این شهر ۷۰ درصد منابع 
آبی را به مصرف شرب می رسانیم یعنی کوچکترین صدمه و 
غفلت ممکن است منجر به تبعات شدیدی شود. وی بیان 
داشت: مجموعه اقدامتی که می توانیم برای بهبود وضعیت 
آب تهران انجام دهیم اقداماتی است که هم جنبه نرم افزاری 
و هم سخت افزاری دارد، ما در تهران ۳۰ درصد هدررفت آب از 
شبکه داریم در حال که در دنیا این نرم بسیار کمتر است، مثلا 
در شهری مثل مکزیکوسیتی زمانی تلفات آب ۲۹ درصد بوده 
اما امروز به ۸ درصد رسیده است. رئیس کنفدراسون صنعت 
کنون یک راهکار بیشتر برای مواجهه با این  آب ادامه داد: ا
قضیه نداریم و آن اینکه کاهش هدررفت آب در تهران نیاز به 
سرمایه گذاری حدود ۸۰ همتی دارد، مشخص است که دولت 
اعتباری در اختیار ندارد زیرا ناترازی مالی شدید داریم و بودجه 
عمرانی تقریبا در حال حذف شدن است و فقط تعدیل پروژه ها 
گزینه اینکه در امکان  را پوشش می دهد در این فضا تنها 

سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی تسهیل گری کنیم. 

»آرمان ملی« به بررسی بحران بی آبی در کشور می پردازد

در انتظار نجات از بی آبی با دیپلماسی
   تابستان داغ در پیچ تند بحران آب

شناسایی  از  اخیراً  دولت  سخنگوی 
کشف  و  سوخت  قاچاق  سرشاخه های 
سوخت  لیتر  میلیون  دو  حدود  روزانه 
مسأله،  این  است.  داده  خبر  قاچاق 
به ویژه در شرایطی که قاچاق سوخت یکی 
کشور  از چالش های اقتصادی و امنیتی 
محسوب می شود، گامی مهم در راستای 
کنترل این معضل تلقی می شود.  به گزارش 
ایسنا، قاچاق سوخت در ایران عمدتاً ناشی 
از اختلاف شدید قیمت داخلی و بین المللی، 
کارآمدی نظام  یارانه های گسترده انرژی و نا
لیتر  که قیمت هر  توزیع است. هنگامی 
بنزین یا گازوئیل در داخل کشور به همراتب 
ارزان تر از کشورهای همسایه است، طبیعی  
است که شبکه های قاچاق برای بهره برداری 

از این اختلاف قیمتی شکل بگیرند. 
بر اساس اظهارات سخنگوی دولت، 
قاچاق سوخت از موضوعاتی است که در 
دستور کار دولت قرار دارد و به طور طبیعی 
این موضوع جزو مطالبات ملی مردم است. 
با کارهای بسیار خوب طی حدود دو سه 
هفته قبل، اتفاقات خیلی خوبی افتاده 

است، قاچاقچیان سوخت شبکه هستند 
از  زیادی  تعداد  توانسته اند  دوستان  و 
سرشاخه های این شبکه ها را شناسایی 
کنند و حدود روزی دو میلیون لیتر سوخت 
که این عدد قابل  کنند  کشف  قاچاق را 
افزایش هم است و به زودی خبرهای خوبی 

را در این ارتباط اعلام خواهم کرد. 
در  غیررسمی،  گزارش های  اساس  بر 
هفته های اخیر اقدامات اطلاعاتی و امنیتی 
علیه شبکه های قاچاق سوخت افزایش 
کشف  سرشاخه ها،  شناسایی  و  یافته 
خودروهای  توقیف  و  انتقال  مسیرهای 
حامل سوخت قاچاق در مناطق مرزی 

شدت گرفته است. 
دولت پیش تر نیز از برنامه هایی برای 
که  کاهش قاچاق سوخت خبر داده بود 
جایگاه های  بر  هوشمند  نظارت  شامل 
عرضه، کنترل بیشتر بر کارت های سوخت و 

لان این حوزه می شد.  برخورد با دلا
که  باورند  این  بر  کارشناسان  برخی 
برخوردهای امنیتی، هرچند در کوتاه مدت 
می تواند تأثیرگذار باشد، اما بدون اصلاح 

کلان انرژی و واقعی سازی  سیاست های 
قیمت ها، قاچاق سوخت همچنان ادامه 
ایجاد   ، دیگر سوی  از  داشت.  خواهد 
نیز  فرصت های شغلی در مناطق مرزی 

می تواند در کاهش این معضل مؤثر باشد. 
تجربه کشورهای همسایه نشان می دهد 
که حذف یارانه های پنهان و نزدیک کردن 
انگیزه  قیمت داخلی به قیمت جهانی، 
قاچاق را کاهش می دهد. البته این اقدام 
هدفمند  معیشتی  حمایت های  با  باید 
برای اقشار آسیب پذیر همراه باشد تا فشار 
اقتصادی به مردم افزایش نیابد. علاوه بر 
سوخت  توزیع  مسیر  شفاف سازی  این 
از طریق توسعه سامانه های هوشمند، 
و  عرضه  جایگاه های  بر  نظارت  افزایش 
کنش های مشکوک می تواند مانع  کنترل ترا

از انحراف سوخت به سمت قاچاق شود. 
افزایش همکاری با کشورهای همسایه 
و  سوخت  توزیع  مدیریت  زمینه  در 
جلوگیری از شکل گیری بازارهای غیررسمی 
در  مؤثری  نقش  می تواند  مرزها  در 
کاهش قاچاق داشته باشد. علاوه بر این 

افراد  از  از قاچاقچیان سوخت  بسیاری 
که به دلیل  بومی مناطق مرزی هستند 
کمبود فرصت های شغلی، به این فعالیت 
و  پایدار  اشتغال  ایجاد  آورده اند.  روی 
سرمایه گذاری در زیرساخت های اقتصادی 
این مناطق، می تواند انگیزه های ورود به 

شبکه های قاچاق را کاهش دهد. 
شناسایی و دستگیری سرشاخه های 
مسیر  در  مثبت  گامی  سوخت،  قاچاق 
مقابله با این پدیده است، اما تجربه نشان 
داده که مقابله امنیتی و انتظامی به تنهایی 
ساختارهای  که  زمانی  تا  نیست.  کافی 
انگیزه های  و  نشود  اصلاح  اقتصادی 
اقتصادی برای قاچاق از بین نرود، این 
بازتولید  جدیدی  اشکال  در  شبکه ها 
سوخت  قاچاق  با  مبارزه  شد.  خواهند 
اصلاح  از  چندبعدی،  نگاهی  نیازمند 
قیمت گذاری تا نظارت بر توزیع و توسعه 
اقتصادی مناطق مرزی است. در غیر این 
 ، صورت، شاید در آینده ای نه چندان دور
دوباره شاهد ظهور سرشاخه های جدید 

در شبکه های قاچاق باشیم. 

سرشاخه های قاچاق سوخت شناسایی شدند

کشف روزانه دو میلیون لیتر سوخت قاچاق


